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UCHWALA Nr ......... 
RADY MIEJSKIEJ w LODZI 

....... z dnia 

w sprawie skargi p. jra dzialanie Prezydenta Miasta Lodzi 

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o sarnorzqdzie 
grninnyrn (Dz. U. z 2013 r. poz. 594,645 i 1318 oraz z 2014 r. poz. 379 i 1072) oraz art. 229 
pkt 3, art. 237 1 3 oraz art. 238 8 1 ustawy z dnia 14 czenvca 1960 r. - Kodeks postepowania 
administracyjnego (Dz. U. z 201 3 r. poz. 267 oraz z 201 4 r. poz. 183 oraz z 20 15 r. poz. 21 1 
i 702), Rada Miejska w todzi 

uchwala, co nastqpuje: 

5 1.1. Skargqp. - na dzialanie Prezydenta Miasta todzi uznaje siq 
za zasadnq. 

2. Skarga jest zasadna z przyczyn wskazanych w uzasadnieniu do przedmiotowej 
uchwaly, ktore stanowi jej integralnq czqSd. 

8 2.1. Zobowiwuje siq Przewodnicqcego Rady Miejskiej w todzi do przekazania 
Skariqcej niniejszej uchwaly wraz z uzasadnieniem. 

2. Zobowiquje siq Prezydenta Miasta todzi do poinfonnowania Przewodniczqcego 
Rady Miejskiej w todzi o sposobie usuniecia przyczyn, kt6re spowodowaly zasadnoSC skargi. 

1 3. Uchwala wchodzi w iycie z dniem podjqcia. 

Przewodniczqcy 
Rady Miejskiej w Eodzi 

Tomasz KACPRZAK 

Projektodawcq uchwaly jest 
Komisja Rewizyjna 
Rady Miejskiej w todzi 



UZASADNIENIE 

W dniu 7 maja 2015 r. do Rady Miejskiej w Lodzi wplynqla skarga p. 
- z dnia 28 kwietnia 2015 roku na dzialanie Prezydenta Miasta Lodzi 

w zakresie braku informacji o sposobie zalatwienia sprawy okreilonej w dw6ch wnioskach: 

z dnia 20 lutego 2015 r., kt6ry dostarczony zostal w dniu 23 lutego 20 15 r. do Zarzqdu 
Dr6g i Transportu (ZDiT); 

z dnia 28 lutego 2015 r., kt6ry dostarczony zostal w dniu 2 marca 201 5 r. do Wydzialu 
Gospodarki Komunalnej w Departamencie Spraw Spolecznych Urzqdu Miasta Lodzi, 

to jest przywrbcenia przejicia ul. Jarzqbinowq na odcinku od ulicy bez nazwy do 
ul. Sowinskiego oraz powiadomienia o przewidywanyrn terrninie zalatwienia sprawy oraz 
podjqtych czynnoiciach. 

Na podstawie art. 237 $ 3 k.p.a. Rada Miejska w Eodzi zawiadamia o nastqpujqcym 
sposobie zalatwienia skargi: 

Rada Miejska w Lodzi wezwala Prezydenta Miasta Lodzi do zlozenia wyjahieri 
w sprawie. Z wyjainien Prezydent Miasta i zalqczonej dokumentacji wynika, ze: 

- odpowiedi z dnia 18 maja 2015 r. Dyrektora Wydzialu Majqtku Miasta w Departarnencie 
Gospodarowania Majqtkiem Urzqdu Miasta, kt6ra zostala skierowana do pelnomocnika 
Skarzqcej w trybie udostqpnienia informacji publicznej dotyczqcej nieruchomoSci polozonej 
w Lodzi przy ul. Sowinskiego bez numeru, oznaczonej jako dzialka nr 325/1 w obrqbie B-25, 

- oraz odpowiedzi na interpelacje radnych : 1 

(na interpelacje zloione: 4 marca 201 5 r. orai 18 marca 20-1 5 r.) 

zostaly m a n e  za odpowiedzi wyczerpujqce. 

Niezaleznie od oczywistej konkluzji, ze pelna informacja powinna trafiC do skariqcej - 
niezaleinie od r6wnoleglego przekazu do radnych skladajqcych interpelacje, stwierdziC 
naleq, ze w zadnej z wymienionych odpowiedzi nie ma treici zwiqanych: 

- z opisem ewentualnego przywrdcenia przejicia ul. Jarzqbinowq (na odcinku od ulicy bez 
nazwy do ul. Sowinskiego) oraz powiadomieniem o przewidywanym tenninie zalatwienia 
sprawy i podjqtych czynnoiciach, 

- bqdi tez wskazaniem na odmowq przywrocenia wymienionego przejScia wraz 
z uzasadnieniem. 

Dokumenty te opisujq, jak doszlo do wydzierzawienia dzialki nr 325/1, kt6ra spelniala 
funkcjq publicznego przejicia, jakie sq warunki i konsekwencje takiej dzierzawy, jednak nie 
wskazujq czy mozna i czy naleiy tq funkcjq tej dzialce przywrbcid. 

Z udostqpnionych materialow wynika, ze o wydzierzawienie dzialki wystagil wlaiciciel 
sqsiedniej nieruchomoici polozonej przy ul. Sowinskiego. Wystqpienie skierowal do 
Wydzialu Majqtku Miasta. Wydzial ten wystqpil z zapytaniem do ZDiT, czy uznaje on 
koniecznoS6 utrzymania dla dzialki 32511 w obrqbie B-25 uiytku faktycznego ,,dr". 
W konsekwencji podstawq wniosku ZDiT o dokonanie miany uiytku faktycznego 
omawianej dzialki staly siq nastqpujqce argumenty: 

- dzialka nie spelnia warunkhw technicznych kategorii drogi publicznej, bo jest wqskim 
trzy metrowym pasem nie pozwalajqcym na przejazd, 



- dzialka nie byla ujmowana w granicach linii regulacyjnych pasa drogowego ulicy 
Jarzqbinowej (kt6re obejmowaly odcinek od ulicy Jaworowej do drogi bez nazwy), 

- dzialka, na ktbrej nie ma chodnika, lecz jest Sciezka, jest zaniedbana, zaSmiecona 
z butelkami po alkoholu, 

- mieszkaricy majq dostqp do ul. Sowinskiego poprzez ulicq Wiqzowq i Laurowq. 

Nalezy podkreSlic, ze M c j i  ciqgu komunikacyjnego omawianej dzialce trudno 
odm6wiC, bo na kakdej mapie jest ona zmaczana jako przedluienie ulicy Jarzqbinowej 
i faktycznie spelnia role ciqgu pieszego. Samo dotychczasowe okreSlenie faktycznego uiytku 
jako ,,dr" wskazuje na M c j e  komunikacyjng podobnie jak znajdujqca siq tam do niedawna 
tablica SIM z nazwq ulicy, ktora zostala zdemontowana po przekwalifikowaniu uiytku 
faktycznego dzialki. 

Skarzqca w swoich wnioskach popartych kilkudziesiqcioma podpisami mieszkaricow 
podnosi argumenty, ie sporny odcinek jest jedynym bezpoirednim i utwardzonym (plytami 
chodnikowymi) przejSciem do ulicy Sowinskiego, jakim dysponujq mieszkaricy ulic 
Jarzqbinowej i Wiqowej. Likwidacja tego przejicia powoduje znaczqce (o kilkaset metrow) 
wydluzenie t r ay  dojicia do ulicy Sowinskiego i to w gorszych warunkach: bez chodnik6wY 
w blocie, w dolach i bez oiwietlenia. 

Podstawowy zarzut skarzqcej dotyczy likwidacji tegoi przejicia bez zadnej konsultacji 
spolecznej. Konsultacja taka winna by6 podstawq decyzji zwiqzanej z przekwalifikowaniem 
ukytku. W dokumentach dostarczonych ze strony Prezydenta Miasta sugeruje siq, ze takq 
konsultacjq byl: 

1) proces przekwalifikowania dr6g publicznych na drogi wewnqtrzne w 2003 r., kiedy 
zasiqgano opinii Delegatur UME oraz Rad Osiedli, 

2) czy tei fakt ogloszenia publicznego w 2104 r. o przeznaczeniu dzialki do 
wydzieriawienia. 

W pierwszym przypadku taka sugestia jest mylqca, bo przeciei przekwalifikowanie kategorii 
drogi nie pozbawia jej funkcji komunikacyjnej; ponadto sprzeczna z argumentacjg ze od 
poczqtku omawiana dzialka byla tylko ciqgiem pieszym, poza liniami regulacyjnymi pasa 
drogowego. 

W drugim przypadku trudno wymagak od mieszkaric6w Sledzenia ogloszen o obrocie 
nieruchomoSciarni. Sytuacji nie sprzyjal fakt, ze o ile przy sprzedaiy nieruchomoSci istnieje 
obowiqek zasiqgania opinii rad osiedli, o tyle przy dzieriawie nie ma takiego obowiqzku. 
Skutecznie mogi by6 zastqpiony jedynie zwrbceniem siq do mieszksuic6w o opinie w trakcie 
procesu przekwalifikowywania uiytku faktycznego. Tu jednak procesowi konsultacji r6wniei 
nie sprzyjal proces decyzyjno-kompetencyjny. Jak wskazywano ZDiT zajmuje siq drogami 
a nie jedynie zwyklym chodnikiem (ciqgiem pieszym), ale to ZDiT by1 wnioskodawcq 
o przekwalifikowanie dzialki 325/1 w obrqbie B-25 z uzytku ,,drV na uiytek faktyczny ,,B", 
czyli z przeznaczeniem budowlanym. Wydzial Gospodarki Komunalnej, ktory mial przejqk 
od ZDiT tq dziaikq przejql jq ju i  z nowq kwalifikacjq nadanq przez Ebdzki OSrodek 
Geodezyjny. 

Na proces spoleczny konsultacji w takim ukladzie zabraklo miejsca, a przeciei to 
w wyniku takiej konsultacji, moina bylo dokonywak wyboru: czy przeklasyfikowat na uiytek 
faktyczny , , B  czy ,,Tiv, w ktbrej mieici siq kategoria ,,inneV odpowiadajqca t a k e  ciqgowi 
pieszemu. 



Na brak spolecznego aspektu podejicia do tej sprawy, wskazuje argument uzywany w 
dostarczonej dokumentacji, ze sporna dzialka jest miejscem gromadzenia siq klient6w 
znajdujqcego siq naprzeciwko sklepu sprzedajqcego alkohol, z kt6rymi wi@e siq takze 
ucznidw pobliskiego gimnazjum. Raczej nalezaloby zbadaC, dlaczego w tak bliskim 
sqsiedztwie ze szkolq znajduje siq sklep monopolowy (by6 moze nawet wbrew ustawowym 
wymogom). 

Sprawq zlikwidowanego przejicia zajmowala siq przed Komisja Rewizyjnq takze 
Komisja Planu Przestrzemego, Budownictwa, Urbanistyki i Architektury Rady Miejskiej w 
Lodzi. Komisja Planu wystqpila do Prezydenta Miasta z nastqpujqcym stanowiskiem 
przyjqtym 27 marca 201 5 r.: 

,, Komisja Planu Przestrzennego, Budownictwa, Urbanistyki i Architektury Rady Miejskiej 
w Eodzi zwraca sie do Prezydenta Miasta Eodzi o podjecie niezwlocznych dzialari 
zmierzajqcych do wypowiedzenia umowy dzierzawy dzialki polozonej w Eodzi przy ul. 
Sowihskiego bez numeru o numerze ewidencyjnym 325/1 w obrgbie B-25 i przywrbcenia 
mieszkaricom przewrdcenia mieszkaricom mozliwoici korzystania z ul. Jarzgbinowej w 
dotychczasowym przebiegu. JednoczeSnie Komisja zwraca uwage, ze w przedmiotowej 
sprawie doszlo do zaspokojenia indywidualnego interesu wlaiciciela dzialki sqsiedniej, 
dzieriawcy dawnej ulicy kosztem interesu ogblnego okolicznych mieszkaricdw bez 
jakichkolwiek konsultac/'i spolecznych. Komisja zwraca sie z wnioskiem o przeprowadzenie 
kontroli wewnetrznej zmierzajqcej do ustalenia rzetelnoici postepowania Urzgdu Miasta 
Eoa'zi i Zarzqdu Drbg i Transportu w tej sprawie ". 

W odpowiedzi z 26 maja 2015 r. Wiceprezydenta :. poza 
informacjq o zwr6ceniu siq do Zarzqdu Dr6g i Transportu o udzielnie wyjainien dotyczqcych 
tej sprawy, wskazana zostala mozliwa droga ewentualnego odzyskania wydzierzawionej na 
okres 3 lat dzialki. Umowa dzierzawy przewiduje prawo rozwiqzania umowy przez 
wydzierzawiajqcego bez zachowania okresu wypowiedzenia, jezeli zaistnieje potrzeba 
wykorzystania przedmiotu dzierzawy na cele inwestycyjne zwiqzane z realizacjq zadah 
Miasta Lodzi. PonaCto Wiceprezydent poinformowal, i e  zwr6cil siq do Wydzialu Gospodarki 
Komunalnej o informacjq, czy istnieje mozliwoSC przeprowadzenia inwestycji polegajqcej na 
wybudowaniu przejScia dla komunikacji pieszej na przedmiotowej dzialce oraz przyblizonego 
terminu ewentualnej realizacji takiej inwestycji. W przypadku uznania mozliwoSci jej 
realizacji moze to stanowiC podstawq do rozwiqzania umowy dzierzawy. Ta informacja nie 
zostala jednak dostarczona skarzqcej, ponadto nie wiadomo w jakim trybie Wydziai 
Gospodarki Komunalnej bqdzie rozstrzygal ,,o mozliwoSci przeprowadzenia inwestycji". 
Ustalenie, jakie sq mozliwo4ci i jaka droga rozwiqzah ci@y na Wydziale, tak jak najszybsze 
dostarczenie tych informacji skarzqcej. Nieuchrome wydaje siq przeprowadzenie konsultacji 
spolecznej przez ten Wydzial. 

Biorqc pod uwagq powyzsze, skargq uznaje siq za zasadnq. 

Rada Miejska w Lodzi informuje, ze niniejsza uchwala stanowi zawiadomienie 
o sposobie zalatwienia skargi w rozumieniu art. 237 5 3 w zwiqzku z art. 238 5 1 k.p.a., 
od kt6rego nie przysluguje zaden Srodek odwolawczy ani Srodek zaskarzenia. 


